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Urgentní telefonní číslo Městské policie - IVC Ostrava-Jih, Kaminského 636/12
950 734 156. Také lze volat 156 (obě telefonní čísla fungují 24 hodin denně)
• volat při páchání jakékoliv trestné činnosti nebo v případě pohybu podezřelých osob

Povedl se vám pohledný snímek Staré Bělé? Pošlete nám jej na e-mail starobelsky.zpravodaj@gmail.com. Rádi jej otiskneme. (red)

Starobělské pohledy Zapadající. Foto: Kamila Grygarová

Studeňská ulice lemující okraj Bělského lesa směrem k Dakotě projde 
velkou úpravou. Úsek mezi Koláčkovou a Slučí čeká výstavba kanalizace, 
oprava vodovodního řádu a položení nového povrchu. „To všechno nejdří-
ve příští rok, letos se bude stavba připravovat projekčně. Investorem je 
město,“ shrnuje Martin Novák, vedoucí starobělského odboru stavebně 
správního.

Oprava Studeňské je podle starobělského úřadu nutná. „Občané, kteří tam 
žijí, se neustále ptají na odkanalizování. Stav povrchu komunikace je kata-
strofický, stav porostu na několika místech havarijní. V minulosti dokonce 
strom spadl na zahradu jednoho z domů. Stěžuje si také OZO - na obtíž-

nost až nemožnost svozu odpadu. A ulicí vede frekventovaná cyklotrasa, 
v létě je tam velký provoz cyklistů i chodců,“ znějí hlavní argumenty.

Rekonstrukci ulice v půlce března předběžně schválily všechny úřady 
včetně odboru životního prostředí ostravského magistrátu. Podle Martina 
Nováka bylo čekání na potřebná úřednická ano plné nervozity. „Ulice vede 
podél lesa a několik stromů roste tak blízko asfaltu, že se řešilo, nakolik jim 
může oprava poničit kořeny.“

Úřady se nakonec shodly, že lze kvůli stavbě pokácet na okraji lesa dvaaše-
desát stromů, většinou suchých, nemocných či poškozených. „Za zdravé 
stromy bude město muset dosadit nové,“ dodává Novák.                       (joh)

Ulici u lesa čeká velké kopání
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Zápis dětí do Mateřské školy
Ostrava - Stará Bělá

příspěvkové organizace

na školní rok 2019/2020 se uskuteční

ve dnech 6. a 7. května 2019
8.00 – 11.30 a 12.00 – 15.00

v mateřské škole
na Blanické ulici ve Staré Bělé.
O přijetí k předškolnímu vzdělávání
bude rozhodnuto na základě kritérií.

K zápisu přijdou rodiče se svým dítětem, předloží rodný list 
dítěte, občanský průkaz zákonného zástupce a čitelně vypl-
něnou žádost o přijetí dítěte k  předškolnímu vzdělávání 
potvrzenou dětským lékařem o tom, že se dítě podrobilo sta-
novenému pravidelnému očkování..

Tiskopis žádosti na školní rok 2019/2020 lze získat předem 
na obou pracovištích MŠ (Blanické i Mitrovické ulici) nebo 
na www.msstarabela.cz v oddílu ke stažení od 1. března 2019.

Nová kotlíková dotace
Zájemci o dotaci na výměnu starého kotle na tuhá paliva (emisní třída 
1 a 2), který nebude možné od 1. 9. 2022 provozovat, se mohou přijít 
informovat o připravované kotlíkové dotaci Moravskoslezského kraje 
(3. výzva) v termínech 17. 4., 24. 4. a 29. 4. vždy od 16 do 17 hodin 
do obecního klubu U Gregárka informace  (nad knihovnou). Získáte 
o podmínkách poskytnutí dotace.

Seniorům, kteří nemají přístup na internet, pomůžeme s podáním žá-
dosti. Z dotace je možné podpořit pouze výměnu starého kotle na tuhá 
paliva emisní třídy 1 a 2 za ekologické zdroje tepla (kotel na biomasu, 
tepelné čerpadlo nebo plynový kondenzační kotel). Nově bude možné 
také využít bezúročné zápůjčky.  

Informace o nové kotlíkové dotaci lze také získat 15. 4. na semináři 
uspořádaném Krajským úřadem MSK na magistrátu města Ostravy od 
15:30 v místnosti 306.

Michal Hořínek

Nechat ojeté pneumatiky bezplatně přímo v pneuservise či autoservise 
– v místech jejich prodeje. To je nejjednodušší způsob separace. 
V Ostravě je přes 50 odběrných míst.

Řidiči, kteří mění pneu svépomocí, často chybně odvážejí ojeté gumy do 
sběrných dvorů. Město už nebude na odběr pneumatik doplácet, od 
července se připravuje zpoplatnění jejich příjmu ve všech dvorech OZO 
Ostrava.

V České republice funguje bezplatný zpětný odběr, za likvidaci 
pneumatik platí kupující už v rámci pořizovací ceny. Systém zpětného 
odběru zajišťuje kolektivní systém Eltma. Podrcený materiál je využíván 
například na sportovištích, při výrobě tlumicích podložek nebo 
alternativního paliva.                                                                                   (ozo)

Staré pneu do servisu.
Ne do sběrného dvora

Stará Bělá
Proskovice
Krásné Pole

středa a pátek 14 - 19

sobota 8 - 14

Sběrné dvory otevírací doba duben – říjen
Polanka nad Odrou

středa a pátek 14 - 18

sobota 8 - 12

Mariánské Hory
Martinov
Radvanice
Slezská Ostrava

pondělí - pátek 9 - 19

sobota 8 - 14

Zábřeh
Přívoz
Poruba
Kunčice

pondělí - neděle 8 - 20

Občané Ostravy mohou využí-
vat kterýkoli z 12 sběrných dvorů 
(i v jiném městském obvodu, 
než sami bydlí). Sběrné dvory 
v Ostravě však nejsou určeny 
pro odpad od firem ani pro mi-
moostravské domácnosti.

VOLBY DO EVROPSKÉHO
PARLAMENTU
PÁTEK  14 – 22 HODIN24. 5. 2019
SOBOTA   8 – 14 HODIN25. 5. 2019
PŘÍZEMÍ 1. PAVILONU ZŠ STARÁ BĚLÁ, JUNÁCKÁ 700

VOLIČSKÉ PRŮKAZY
Voliči, kteří budou mimo obec, mohou volit na území ČR na vo-
ličský průkaz. O ten lze požádat již nyní na úřadě městského 
obvodu - odbor sociální, organizační a vnitřních věcí. Voličské 
průkazy budou vydávány žadatelům nejdříve od 9. 5. 2019.

PŘENOSNÁ SCHRÁNKA 
Pro občany, kteří se nemohou dostavit do volební místnosti 
ze zdravotních důvodů, bude k dispozici přenosná volební 
schránka. Je možno o ni požádat telefonicky týden před volba-
mi na číslech  599 424 01 nebo 599 424 107.

Jana Stehnová



Vesele s Hurvínkem
jak dobře znáš Spejbla a Hurvínka?
kvÍz pro děti a mládež

celý měsíc během půjčování

DEN ZEMĚ 

V tašce hledej knihu
zdobíme ekologické tašky,

kde každý kus je originál

25. a 29. 4. během půjčování

LOVCI PEREL
celoroční soutěž
pro děti a mládež

zaměřená na četbu a znalosti
přečtených knih
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DUBEN
v knihovně
MITROVICKÁ 3, STARÁ BĚLÁ

www.kmo.cz

ZPRAVODAJ
na Facebooku
VYHRAZENO PRO STAROBĚLSKÉ FANOUŠKY

/StarobelskyZpravodaj

fotogalerie

pozvánky

informace

OČKOVÁNÍ PSŮ
PROTI VZTEKLINĚ
pátek 3. května 2019
v zahradě ÚMOb Stará Bělá

14:30 – 16:00 hod.

v zahradě mateřské školy
Mitrovická – U Lípy

16:30 – 17:30 hod.

Cena: 200,- Kč

Nezapomeňte
očkovací průkaz psa. 

KAM V DUBNU
26.4. 2019 pátek 16.00
PÁLENÍ ČARODĚJNIC
Prostor za MŠ Blanická
Stará Bělá

KAM V KVĚTNU
1.5. 2019  středa 16.00
ŠANSONY HANY HEGEROVÉ
V PODÁNÍ LUCIE RYBNÍKÁŘOVÉ
klavírní doprovod Martin Pančocha
spoluúčinkuje Odergerg Quartet
Husův sbor Stará Bělá

30.4. 2019  úterý 16.00
UCTĚNÍ PAMÁTKY OBĚTEM
VE 2. SVĚTOVÉ VÁLCE
u příležitosti osvobození
Československé republiky
a naší obce od nacismu.
U památníku Zámčiska
Občany zve ZO KSČM Stará Bělá

28.4. 2019  neděle 18.00
BRNĚNŠTÍ VIOLONCELLISTÉ
VIVALDI / BIZET / ARNOLD
Husův sbor Stará Bělá

Burza práce 2019
 ■  nabídka pracovních míst
  významných zaměstnavatelů
  Moravskoslezského kraje,

 ■  poradenství Úřadu práce

Středa 24. dubna 2019,  9  - 16 hodin
Multifunkční aula Gong v Dolních Vítkovicích

Charita Ostrava
v dubnu
Jak pečovat o nemocného
v domácím prostředí
seminář pro veřejnost

18. 4. 2019, 14 h - 18. 4. 2019, 17 h
Hospic sv. Lukáše

Homeless Cup Morava 2019
fotbalový turnaj týmů klientů
 a pracovníků azylových domů

17. 4. 2019, 9 - 15 h
Trojhalí Karolina
vstup zdarma

26.5. 2019  úterý 16.00
JÁ JSEM MUZIKANT
A PŘICHÁZÍM ZE STARÉ BĚLÉ
4.ročník společného muzicírování
Husův sbor Stará Bělá

28.4. 2019  neděle 17.30
STAROBĚLSKÁ ZÁMČISKA
48. ročník turistického pochodu
Sokolovna Stará Bělá
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Ozdravné pobyty 2019:

Óda na zdravý vzduch
Ani zima, ani jaro,

někde mezi se to stalo.

Město peníze vydalo,

by se v  hory vyjet dalo.

Částí přispěl taky kraj,

děti na vzduch přeposlal,

aby plíce vyčistily 

od ostravské černé špíny.

S  nimi mámu nebo tátu

nebo dědu nebo bábu,

někdy ségru, ba i bráchu,

rodina je základ státu.

Po chřipkovém randálu

bylo zdraví pomálu,

dlouhé mocné nádechy

pomohly od neplechy.

Rodičovské velké díky

i za naše benjamínky,

že jsme mohli společně

nadechnout se bezpečně.

 Jana a Justýna Fabianovy

Děti prvních tříd měly možnost přihlásit se do knihovny zdarma v rámci 
tradiční akce Týden prvňáčků, kterou každoročně pořádá Knihovna 
města Ostravy.

Čarodějka Knihomilka I. servírovala své čarodějné menu v podobě zkou-
šek. V písmenkové polévce děti skládaly slova, z čarodějného kotlíku 
si složily pohádku a v popletené bublanině doplňovaly správné písmeno. 
Všichni prvňáčci se úkoly úspěšně prokousali a nebylo jich zrovna málo. 
Čtenářský průkaz si na krku hrdě odneslo 25 prvňáčků! Všechny nako-
nec čarodějka obdařila dobrým kouzlem ke čtení, aby se jim nejen dobře 
četlo, ale měly i ze čtení radost. Mgr. Pavla Řehová

knihovnice 

Prvňáčci byli obdařeni kouzlem ke čtení

AQUAAEROBIC - ZDRAVÉ CVIČENÍ

Bazén BRUŠPERK • teplota vody 30°C

Zápis do KURZU  duben - červen 2019
lenka.kolarcikova@seznam.cz • Tel.: 608 745 605

Malé čtenáře přivítala čarodějka Knihomilka I.

Kreativní hrátky

Omlouvám se
paní Lence Hoškové

za to, že její firma

mým nedopatřením
nebyla uvedena v seznamu
sponzorů školního plesu.

Pavel Hořínek
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Vážený pane Neussare, laskavě Vás tímto žádám, abyste již v budoucnu 
nezneužíval komentáře jiných osob ke svým zájmům. Již po druhé jste 
ve svých glosách zmínil mé jméno a komentář k zastávkám MHD v naší 
obci. Pokud byste si dobře přečetl můj komentář, pak zjistíte, že tento 
byl zcela pozitivní (nový design zastávek jsem uvítal), pouze jsem 
upozornil na jeden detail, který se mi jeví problematický.

Prosím, nevytrhávejte věci z kontextu a nevyužívejte jen to, co se Vám 
hodí. To, že můj komentář využíváte, mne zcela irituje, neboť jste zcela ne-
gativní člověk, který umí jen kritizovat. Kéž byste byl schopen napsat 
také pozitivní glosu. Narozdíl od Vás jsem hrdým občanem Staré Bělé 
a taky vím, že všem se nedá zavděčit. Vždy se to či ono někomu líbit 
bude a někomu ne. Stejně jako v případě stavby nové tělocvičny v areálu 
základní školy. Oso ně se mi návrh vůbec nelíbí, Stárá Bělá si dle mého za-
slouží něco architektonicky zajímavějšího. Ale respektuji, že komise, 
která o tomto rozhodovala, měla odlišný názor. V tomto případě mě 
může jen mrzet, že při tak významné investici jak z pohledu finančního, 
tak i časového nebyli do rozhodování o nové podobě tělocvičny zapojeni 
také občané. Tomáš Procházka

Vážení spoluobčané, dnešní glosu zahájím poděkováním těm, kteří 
podobně jako já začali reagovat na dění v obci.
Rád bych někdy napsal do Starobělského zpravodaje něco pozitivního, 
ale stále mne nic nenapadá!
Dovoluji si citovat několik vět jednoho z našich spoluobčanů: „Že je náš 
obvod krásný, je známo nejen místním obyvatelům. Mohlo by to být 
ale výrazně lepší, kdyby naši radní dělali věci pořádně a hlavně je dotáhli 
do konce. Problémem je ale nekoncepčnost, se kterou vedení obvodu 
projekty dělá. Uděláme kanalizaci, ale jen v části obvodu. Rozkopeme 
cesty, ale nevybudujeme nové chodníky, nebo jen někde. Další peníze 
se vynakládají na projekty, které nejsou nezbytně nutné."
S výše uvedenými řádky musím plně souhlasit. To, co se někomu „jen líbí“, 
by mělo být přece potřebné pro všechny občany.

Třeba mi i ostatním spoluobčanům někdo odpoví:

1. Jaká je rentabilita designového WC?

2. Hala, nebo tělocvična? V rozpočtu je uvedena tělocvična, v projektu 
hala, tak nevím. Do dnešní doby stávající tělocvična vyhovovala a na-
jednou je nevyhovující. Máme přece několik prostor v obci, které jsou 
vhodné k podobnému využití. Kolik občanů Staré Bělé by využívalo tyto 
nové prostory? A to neuvádím částku za projektovou dokumentaci. 
I v rozpočtu obce je uvedeno „tělocvična v základní škole“!

3. Zahrada školy a školní dílny. Vzal jsem si lupu a pročítal rozpočet 
na rok 2019 uvedený v lednovém zpravodaji. A nestačil jsem se divit! 
Například položky: zahrada školy - 500 000 Kč, stavební úpravy školní 
dílny - 1 000 000 Kč. Co to obnáší?

4. Je nezbytné nebo jen jednodušší při výměně obrubníků vyměnit 
i všechnu zámkovou dlažbu na chodníku ulice Junácká? Je to ekono-
mické? Všude se šetří, ale asi na nesprávných místech. Než se dočkáme 
odpovědi, chodník už asi bude hotový.

5. Kdybych si chtěl zacvičit ve venkovní posilovně v Senior fit parku 
vedle restaurace U lípy, poraďte mi, kde bych mohl zaparkovat auto?

A na závěr: březnové vydání Starobělského zpravodaje jsme na dolním 
konci Staré Bělé obdrželi 15.3.2019. Uzávěrka příspěvků do dubnového 
čísla je také 15.3.2019. Zase budeme koukat, kolik věcí obec nezvykle 
rychle schválí nebo i stačí zrealizovat. A reagovat na takové akce my 
občané ani nemůžeme. Rudolf Neussar

MALÝ ŽELEZNÝ HASIČ
Stará Bělá 2019

KOMINICTVÍ Radovan Polakovič IČ: 74447971

Nabízím Vám:

Pravidelnou kontrolu spalinových cest dle vyhlášky č. 91/2010 Sb. 

se zprávou o provedení kontroly 280 Kč (možno v sobotu i v neděli)

Čištění komínů a kouřovodů, vložkování a opravy komínů.

Nízké smluvní ceny!!

Tel: 605 379 799, e-mail: kominictviradovan@seznam.czMobil: 606 363 300

• čištění koberců a sedacích souprav

• půjčování stroje Kärcher (s rozvozem)

Kocourek Josef Vám nabízí

• drobné opravy

Výzva pro pana Neussara

Glosa občana z dolního konce Staré Bělé
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Jak se stane Středoevropan, Ostravan, pražičem kávy?
Když jsme se s Majou vrátili z Berlína, kde jsme byli na zkušenou v kavár-
ně a pražírně Five Elephant, říkali jsme si, že určitě nechceme zakládat 
pražírnu, protože je to extrémně náročné. Vybrat kávu, udržet její kva-
litu, sehnat zákazníka, udržet si ho - je s tím spojena spoustu cestování 
a neustálá práce sám na sobě. Nejspíš jsme na to pak zapomněli a nako-
nec jsme si řekli, že to chceme zkusit.

Cítil ses na to?
V dnešní době dává spousta zkušených pražičů své know how v podstatě 
zadarmo, sdílejí ho na sociálních sítích. Ale ona je to stejně nepřenosi-
telná informace. Sdílejí křivky pražení, ale nejde si koupit stejnou kávu 
a udělat to prostě stejně. Člověk to musí vyzkoušet. Nejdůležitější je 
ochutnávat kávu. A být schopný říct z té chuti, co je v pražení špatně. 
Pít kávu, pít kávu, pít kávu.

Kolik jí denně vypiješ?
Když jsme vybírali první zelené kávy, vyzkoušeli jsme sto dvacet vzorků 
různých káv. Evaluje se takzvaným cuppingem, to je způsob profesio-
nální degustace. Z každé várky se vezme vzorek, dá se stejné množství 
kávy, stejná teplota vody, stejný čas přípravy pro všechny kávy. 

Postupem je to něco jako český turek - namele se káva, 11 gramů se zaleje 
180 mililitry vody, po čtyřech minutách se prolomí krusta nahoře a pak 
se to srká ze lžičky. Malé množství se rozprostře po celé ústní dutině, 
vnímáš všemi chutěmi, káva se spojí se vzduchem, takže vnímáš i no-
sem. Hlavní receptor je nos. Jazyk má pět základních chutí, nos rozezná 
tisíce vůní.

Takže ses ke zkušenostem musel propít.
Dělám s kávou sedm let. Na začátku jsem si myslel, že všechno vím, 
že je to jasné a jednoduché. A čím víc toho vím, tím je mi víc jasné, 
jak málo toho vím. Obor okolo výběrové kávy se neustále posouvá. 
Je nový, je to patnáct dvacet let, co je důležitá transparentnost celého 
řetězce: z jaké farmy káva je, kdo a kdy ji vyprodukoval, jak ji hodnotili 
na farmě, jak importér, jak já, jak cestovala, u některých káv dokonce 
máme informaci, kolik dostal zaplaceno sběrač.

Káva je po ropě druhá nejvíce obchodovaná komodita na světě. Je v tom 
obrovské množství peněz. Komoditní káva, což je nižší kvalita, je mo-
mentálně ve stádiu neudržitelnosti. Obchoduje se na kávové burze a její 
burzovní hodnota je necelý dolar, přitom reálná cena, za niž ji farmář 
vypěstuje, je okolo dvou dolarů. Je na padesáti procentech nákladů.

Tahle káva dělá 95% kávového trhu. Jen zbylých pět procent je výběrová 
káva, které se věnujeme my. Tam se platí farmářům mnohem víc. Jak je 
kvalitní, podle toho se za ni zaplatí.

Jaké kafe se pilo u vás doma, když jsi byl kluk?
Hnusné. Ale hodně kávy. Když jsem byl malý, naši pili Nescafé a takové 
šílenosti. Pak se koupil tlačítkový kávovar, to už jsem byl starší a pil jsem 
kávu hodně i já. Ve škole jsem si dělal French press. Od osmnácti jsem pil 
hodně kávy. Půllitr i litr kávy denně.

Moje žena Maja byla od mala na chutě vybíravější. Pila kávu, protože stu-
dovala architekturu, to jinak přežít nešlo. Ale říkala, že jí nikdy moc ne-
chutnala. Až jsme se začali zabývat výběrovou kávou, začala jí chutnat.

Tátova pražírna: voňavá alchymie pod Lípou

Manželé Marie a Petr Kvasničkovi založili před rokem v suterénu U Lípy malou rodinnou pražírnu. Dostala jméno Father's a upra-

žená zrna z ní exportují po tuzemsku i do světa. „Půlku rozesíláme po Česku, půlku do ciziny. Máme taiwanského distributora, 

posíláme do kavárny v Maďarsku, taky do Polska, Slovenska, Německa, Británie, Rakouska, Slovinska. V prosinci jsme posílali 

od Brazílie až po Japonsko, byli jsme součástí evropského kávového předplatného. Poslali jsme super kávu a Instagram nám 

poskytl zpětnou vazbu: lidé byli nadšení. Ostrava se nám paradoxně moc nedaří,“ povídá zakladatel, pražič a táta Petr Kvasnička.

Adresa: Mitrovická 128/66. Neboli zezadu u Lípy. Petr Kvasnička. Pražič, táta, už skoro Starobělan.
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Petr Kvasnička (30)
pražič kávy 
■ rodák z Ostravy-Poruby, absolvent bakalářského studia oboru 

kameraman na Fakultě multimediálních komunikací Univerzity 
Tomáše Bati ve Zlíně. Jako asistent kamery se podílel na natáče-
ní řady reklam, seriálu a pořadů pro Českou televizi, momen-
tálně se filmařině nevěnuje, veškerý pracovní prostor patří kávě.

■ káva jej začala bavit už během studií. Po univerzitě s kamará-
dem založil kavárnu COKAFE, fungovala nejprve jako pojízdný 
stánek s kávou u OC Karolina. Později se jako COKAFE espresso 
bar přemístili do showroomu City Folklore v centru Ostravy 
a nakonec otevřeli COKAFE bistro & coffee bar v Porubě 
na Hlavní třídě, ten pod jiným majitelem funguje dodnes.

■ S manželkou Marií se následně rozhodli odjet na zkušenou 
do Německa, do vyhlášené berlínské kavárny a pražírny Five 
Elephant. Po návratu v dubnu 2018 zakládají malou rodinnou 
pražírnu Father's, která sídlí na dolním konci Staré Bělé, vzadu 
U Lípy.

■ ve vedlejší dílně společně ručně vyrábějí zástěry na míru 
The Apron

■ je ženatý, s manželkou Marií, rodilou Starobělankou, má dceru 
Marii (2,5) a syna Petra (7 měsíců)

■ koníčky: káva, děti a (nyní extrémně omezeně) kolo, tenis, 
focení, cestování

 www.tatovakava.cz

Jste malá pražírna. Kdo vám prodá kvalitní zrnka?
Bylo důležité najít importéra. Často se mi stávalo, že velcí posílali špatné 
vzorky. Říkal jsem si: fakt si myslí, že si od nich koupím drahou kávu, která 
je stará? Naštěstí jsme našli importéry, kteří to nedělají. Spolupracujeme 
teď hlavně se dvěma dovozci z Osla. Teď letím na spring cupping, jsou 
nové sklizně z Etiopie, Keni, Kolumbie, Peru. Přijede spousta pražičů 
z celé Evropy, vyzkoušíme první vzorky a můžu si zarezervovat kávu, 
která mi chutná.

Takže jsi musel najít někoho, komu věříš.
A věřit si. Že poznám chuť, kterou chci a nechci.

Kromě kávy vyrábíte v protější dílně zástěry. Do kavárny, do kuchyně.
Hledali jsme kdysi zástěry do naší první kavárny, aby se nám líbily, ale ne-
našli jsme. Tak jsme si je vyrobili a založili značku The Apron, což zname-
ná zástěra. Jsou z kvalitních materiálů, ručně vyráběné, na míru. Dlouho 
jsme hledali látky, importujeme většinou ze Států. Kůži bereme od Val-
mezu. Šije je Maja, já dělám kůži. Dělali jsme už i veganskou verzi, celo-
látkovou. Naše první velká zakázka byli berlínští Five Elephant, u kterých 
jsme byli na zkušenou.

Může sem za vámi do dílny kdokoli přijít, zazvonit a chtít koupit kafe 
nebo si objednat zástěru?
Po domluvě to jde. Ideální je zavolat nebo napsat a domluvit se, aby to 
bylo mimo pražící dny. Když pražíme, což je dva dny v týdnu, nejde to, 
má to striktní sekundový harmonogram. 

Pražička je připojená k počítači, v pražičce je šest senzorů, musím dopa-
sovávat křivky, aby to bylo pokaždé stejně. Důležité je, aby byl každý 
krok totožný, hlavně co se týče nárůstu a poklesu teploty, protože jinak 
by to dalo kávě jinou energii a výsledek by byl pokaždé úplně jiný.

Kdy máš radost z toho, co děláš.
V každé fázi. Když přijde nová káva, jsem nadšený. Když se praží, nesku-
tečně krásně to voní, je to až alchymistický proces. Když ochutnávám, 
to je nejvíc nervózní fáze, aby to chutnalo dobře, a nervozita je, když do-
stáváme zpětnou vazbu od kavárny, jestli chutnalo, jak to fungovalo, 
jak se s tím po celou dobu pracovalo.

Stres je, když káva zestárne rychleji, než by měla. Namísto šesti až devíti 
měsíců třeba za měsíc. Nechci plýtvat drahou surovinou, se kterou měla 
spousta lidí práci. Ale nemůžu poškodit firmu prodejem staré kávy.

Jak se vám praží ve Staré Bělé?
Bělá je výjimečná. V dostupnosti do města a zároveň už to není úplně 
město. Momentálně bydlíme na Dubině, ale máme tady pozemek, snad 
se z nás brzy stanou Běláci a budeme to mít z kopce dolů do práce.

Jana Fabianová

 Rodinná pražírna užívá originální prorodinné motivy na obalu.
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Už nějaký čas myslím na Starobělany, kteří pro mě byli výzvou od dětství. 
Byli to montéři, které jsem obdivoval, vlastně jim záviděl. Na Majerovci to 
byl pan František Jarolím, náš soused a dědeček kluků Kovalčíkových. 
Ještě teď vidím na stěnách jejich chodby fotky mostů, které stavěl po 
světě jako vedoucí montér vítkovické mostárny. Zemřel v roce 1966 ve 
věku 73 let. Ty staré fotky mostů se ztratily při demolici rodinné vilky, 
která ustoupila tramvajové smyčce ve Výškovicích. Vnuk Jarek si 
vzpomněl jen na most u Strečna.

Zeť pana Jarolíma, Jaroslav Kovalčík, jeden ze zakladatelů Hutních mon-
táží, se jako pověřenec za Hutní montáže významně podílel na výstavbě 
Východoslovenských železáren Košice, stejně jako na stavbě jednoho 
ze symbolů Bratislavy, mostu SNP. V roce 1958 odjel jako vedoucí stavby 
do Belgie, kde Hutní montáže stavěly československý pavilon na světové 
výstavě EXPO v Bruselu. Spolu s vysílačem na Ještědu je to asi nejslav-
nější stavba z doby komunismu. Dobře si pamatuji kluky Kovalčíkovy ve 
svetrech s norskými vzory, které jim otec přivezl.

Když pan Kovalčík řediteloval Hutním montážím, zašel jsem za ním, 
zda by mě u nich zaměstnal. Dodnes ho slyším: „Jirko, Tebe určitě“. Přijal 
mě jako dělníka na montáži, protože v té době sám vydal zákaz přijímat 
technickohospodářské pracovníky. Když jsem se stal za pár let vedou-
cím, nechal jsem všechny mladé inženýry před nástupem do funkce 
projít roční dělnickou praxí na montážích. I oni si to dodnes pochvalují. 
Mám v živé paměti vnitřní výmalbu katolického kostela na začátku sedm-
desátých let. Veškeré lešení nám v tichosti zajistil on. V době normalizace 

Z šéfa a nováčka se stali tchán se zetěm  
to byla odvaha. Pan Kovalčík ale velmi brzy, v roce 1977, zemřel. V té době 
jsem pracoval na výstavbě elektrárny Chvaletice. Ráno v den pohřbu 
jsem zašel za vedoucím stavby, že jdu na vlak, abych se dostal na pohřeb. 
Odpovědí bylo, že pojedeme přece všichni – auty, ti dva se velice dobře 
znali právě z výstavby VSŽ. Nejelo se nikam. Paní Kovalčíková ho nechala 
pohřbít z kostela. Pracovala také v Hutních montážích, ve skladě 
ve Sviadnově. Od syna Zdeňka vím, že pak byla nástupcem, kterého 
si manžel vychovával, jako by byl jeho vlastní, perzekuována.

Ještě pár podrobností, které jsem se dověděl od syna Jaroslava. Narodil se 
v roce 1919 v Petřvaldu u Orlové, v roce 1939 začal studovat v Brně strojní 
inženýrství na České vysoké škole technické – dnes Vysoké učení tech-
nické. Nacisti ale vysoké školy zavřeli, a tak začal pracovat nejdříve 
na šachtě Luisa a od roku 1942 ve vítkovické mostárně právě ve skupině 
pana Jarolíma. Jednou ho pozval domů na zabíjačku a tak se seznámil 
s budoucí manželkou, šéfovou dcerou. V mládí hrál fotbal za ligové Vítko-
vice. V zápasech hrál i proti Bicanovi a Pláničkovi. Později byl ale velký 
fanda Slávie a s tímto klubem objeli někdy v letech 1970 - 1972 stadiony 
ve Španělsku, hledali inspiraci pro stadion v Praze – doba ale ještě nena-
zrála. V roce 1968 byl v Moskvě na Rudém náměstí právě v čase, kdy tam 
skupina nejodvážnějších protestovala proti okupaci Československa, 
viděl, jak krutě s nimi zatočili. Vášnivě rád hrál na klavír. Jarek vzpomíná 
na situaci v jedné košické restauraci, kdy za ním přišla číšnice a vyzvala ho: 
„Jardo, pojď zahrát“.

Jiří Stuchlý

Jaroslav Kovalčík byl jedním ze zakladatelů Hutních montáží Ostrava. Hutní montáže spolustavěly bratislavskou dominantu nad Dunajem - most SNP.

Byli jste ve světě nebo na zajímavých místech Česka?
Chcete se podělit o zážitky a zkušenosti s ostatními Starobělany?

Přispějte do naší nové rubriky

Starobělské
stopy

Formou osobního cestopisu zachyťte to nejzajímavější z vaší cesty 
(v rozsahu maximálně 1 normostrana) a pošlete spolu s fotkami 

na adresu .starobelsky.zpravodaj@gmail.com
Vaše redakce

Loňský příspěvek Vaška Vyskočila o jeho cestě k „Ťamanům“ byl v pod-
titulku nazvaný Starobělskou stopou. Byl to zajímavý cestopis a pak ješ-
tě přibyl rozhovor s Ing. Jiřím Stuchlým. Jirka v Pákistánu a jinde zane-
chal již skutečné stopy. Shodli jsme se, že na další Starobělany ještě upo-
zorníme. Nebylo jich málo a odvedli úctyhodná díla. Starou Bělu, podnik 
a republiku skvěle reprezentovali a současníci ve Staré Bělé o nich 
už málo ví.

Rozdělili jsme si několik rodáků, které připomínáme. Když občané uslyší 
nebo uvidí to nebo ono, tak se mohou s hrdostí ke svým, dnes už větši-
nou zemřelým spoluobčanům hlásit.

Nemůžeme psát a vědět o všech nebo o všem. Naše příspěvky jsou taky 
výzvou pro další písaře, kteří se mohou přidat.

Karel Sýkora
Proskovice

Ach, ty starobělské stopy
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Končický,
Markovič a jiní
V sobotu 20. dubna se koná turistický pochod 
s cílem v Hrabyni. Je mimo jiné věnovaný 
i generálu Mikuláši Končickému (1.1.1925 - 
13.12.2015). Válčil na Dukle, na Hlučínsku, osvo-
bozoval taky Čavisov, tam přišel o svůj T-34 
věž.č. 666, Klimkovice, Svinov a Vítkovice. 
Se svoji 2. četou 6. roty bojoval v Hrabůvce, 
ve Staré Bělé a jeho téčka osvobozovala Novou 
Bělou, Krmelín (těžký boj!) a postupoval 
až  do Fulneku.

Na ulici Kališní byl dělem zničený tank věž.č. 
333, kterému velel rtn. Valerián Klaban. Tři čle-
nové posádky byli zraněni. Kronikář Alois 
Berger to popisuje: „Byli jsme se tam podívat, 
vnitřek tanku byl celý od krve.“ Tanky byly 
většinou doprovázeny a chráněny takzvanými 
samopalníky. Ti měli vysoké ztráty. Ve Staré 
Bělé po těžkém zranění zahynul předposlední 
československý voják v Opavsko-ostravské 
operaci Albert Markovič (poslední padl 
v Krmelíně - Vasil Babič).

Z archivních dokumentů jsem zjistil, že svob. 
Albert Marton Markovič se narodil 14.5.1923 
v Lipecké Polaně (severně od Chustu), Zakar-
patská Ukrajina. Byl židovského náboženství, 
mateřská řeč rusínská, absolvoval 8 tříd 
základní školy, vyučený pekař. Do čs. armády 
byl odvedený 12.1.1945 v Medzilaborcích a za-
řazený do motostřeleckého praporu. Údajně 
byl od 25.1. nezvěstný. Ale kdo dnes ví, jak přes-
ná byla válečná byrokracie? Podle knihy 1. sam. 
tanková brigáda v SSSR (Milan Kopecký, 2001) 
padl 1. května 1945 právě ve Staré Bělé. Nedožil 
se ani 22 let. Čest jeho památce!

Při maďarské okupaci měl jako žid velmi těžké 
mládí. Vyhnul se holocaustu, přežil osvobozo-
vání a podzimní chaos roku 1944. Pak mobili-
zoval, byl vycvičený, válčil na Hlučínsku, pře-
kročil Opavu a Odru. Ve Staré Bělé byl smr-
telně zraněn. Určitě by bylo vhodné jeho jmé-
no umístit na památník Na Zámčiskách. Je to 
jediný československý voják, který zde padl. 
Zasloužil by si to. 

Pan Berger popisuje ve své kronice taky po-
hřeb volyňského Čecha Rösslera. Naše bádání 
(s historikem p. Kolářem) ale prozatím jasno 
nepřineslo.

A k případným cestám do Hrabyně 20. dubna 
2019? Cyklisté dobře znají všechny trasy. 
Pro pěší je to asi nejlepší tramvají č. 5 do Zátiší, 
pěšky k památníku a domů přes Ostrou Hůrku 
do Háje ve Slezsku a vlakem do Polanky. Po-
chod i program na místě je vhodný pro rodiny 
s dětmi, školní třídy i pro seniory.

Pokud si koncem dubna připomeneme gene-
rála Končického, vzpomeňme i na všechny 
další tankisty a samopalníky, kteří ve Staré 
Bělé a v okolí na jaře 1945 válčili nebo zahynuli.

Karel Sýkora
Proskovice 

OD DUBNA PROPOJÍME
OBČERSTVENÍ
V AREÁLECH

FOTBALOVÉHO HŘIŠTĚ 
A TENISOVÝCH KURTŮ

1932

NĚKOLIK DRUHŮ PIVA A NEALKA    TERASA S OBSLUHOU•
           ZÁBAVA PRO DĚTI    VÍKENDOVÁ GRILOVÁNÍ• •

2SPORTOVNÍ PŘENOSY NA O  TV    SPOLEČENSKÉ AKCE•
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V lednovém čísle jsem psal o zahájení naší 
lyžařské sezóny a článek jsem končil přáním, 
aby nám vydrželo mrazivé počasí a přišla 
alespoň nějaká sněhová nadílka. To jsem ještě 
netušil, jaká nádherná zima nás čeká. Nejen 
že mrzlo, ale taky napadlo množství sněhu, 
které jsme již několik let nezažili. Toho jsme 
mohli plně využít pro výuku lyžování našich 
členů. Takže vedle pravidelné suché přípravy 
v tělocvičně jsme mohli pravidelně jezdit 
i na výukové výjezdy do lyžařského střediska 
Bílá. Nemuseli jsme žádné výjezdy rušit ani pře-
souvat, takže vše po celou sezónu běželo jako 
na drátkách.

 Naši instruktoři se věnovali na osmi výjez-
dech výuce 42 dětí, které byly rozděleny 
do družstev podle dovedností. Jedno z druž-
stev byli i letos úplní začátečníci. Závěrečný vý-
jezd byl jako vždy kromě výuky doplněn na-
šimi tradičními závody ve slalomu, ve kterých 
se mezi sebou utkali naši členové. Soutěžilo se 
celkem ve čtyřech věkových kategoriích 
(chlapci, dívky). Závodníci se tak nejen mohli 
porovnat, kdo je nejrychlejší lyžař, ale přede-
vším mohli předvést svým rodičům a prarodi-
čům, co se v letošní sezóně naučili. Největšího 
potlesku se při závodech dostalo začáteční-
kům. Ačkoliv tyto děti na začátku sezóny stály 
na lyžích poprvé v životě, i ony dokázaly bez 
problémů sjet celou slalomovou trať až do cíle. 
Předvedené lyžařské výkony v závodě jsou 
dobrou vizitkou práce našich instruktorů, 
za což jim patří velký dík.

Prima Ski Kutáč zima
Závěrem bych chtěl poděkovat také ÚMOb 
Stará Bělá, za poskytnutou dotaci na naši čin-
nost. Lyžování je nákladná pohybová aktivita 
a tato podpora nám alespoň částečně pomůže 
pokrýt vysoké náklady na ni. I přes tyto náklady 
má lyžování nesporný přínos proti jiným po-
hybovým aktivitám, a tím je především pravi-
delný pohyb v čistém horském prostředí. Nyní 
jsme již lyže uložili k letnímu spánku a chodíme 
jen do tělocvičny. Zároveň se již pomalu začí-
náme připravovat na novou sezónu. Kdy začne, 
napíšeme v zářijovém čísle zpravodaje.

Lyžování skol Petr Kutáč 
předseda spolku

10.4.2019 středa 16.30 

FK STARÁ BĚLÁ „B“  :  FC VÍTKOVICE 1919 „B“
Městská soutěž sk. A – Starší přípravka

10.4.2019 středa 16.00 

FK STARÁ BĚLÁ  :  FC VÍTKOVICE 1919 „C“
Městská soutěž sk. B – Mladší přípravka

11.4.2019 čtvrtek 16.30 

FK STARÁ BĚLÁ „A“  :  FC VÍTKOVICE 1919 „A“
Městský přebor TOP 011 – Starší přípravka

13.4.2019 sobota 9.00

FK STARÁ BĚLÁ  :  1. BFK FRÝDLANT NAD OSTRAVICÍ
krajská soutěž sk. B – Starší žáci

13.4.2019 sobota 10.45 

FK STARÁ BĚLÁ  :  1. BFK FRÝDLANT NAD OSTRAVICÍ
Krajská soutěž sk. B – Mladší žáci

13.4.2019 sobota 16.00 

FK STARÁ BĚLÁ  :  FK ČESKÝ TĚŠÍN
Krajský přebor - Muži

14.4.2019 neděle 9.30 

FK STARÁ BĚLÁ  :  TJ DEPOS HORNÍ SUCHÁ
Krajský přebor – Starší dorost

14.4.2019 neděle 11.45 hodin 

FK STARÁ BĚLÁ  :  TJ DEPOS HORNÍ SUCHÁ
Krajský přebor – Mladší dorost

14.4.2019 neděle 14.00  

FK STARÁ BĚLÁ „B“  :  FC SLÁVIA MICHÁLKOVICE
Městský přebor – Mladší žáci

20.4.2019 sobota 13.30 

Městská soutěž – Veteráni
FK STARÁ BĚLÁ  :  TJ SOKOL DOLNÍ LHOTA

24.4.2019 středa 16.00  

FK STARÁ BĚLÁ  :  FC HEŘMANICE SLEZSKÁ
Městská soutěž sk. B – Mladší přípravka

27.4.2019 sobota 16.30 

FK STARÁ BĚLÁ  :  SK MORAVAN OLDŘIŠOV
Krajský přebor - Muži

28.4.2019 neděle 9.30 

FK STARÁ BĚLÁ  :  FC SLAVOJ OLYMPIA BRUNTÁL
Krajský přebor – Starší dorost

28.4.2019 neděle 11.45 

FK STARÁ BĚLÁ  :  FC SLAVOJ OLYMPIA BRUNTÁL
Krajský přebor – Mladší dorost

28.4.2019 neděle 14.00  

FK STARÁ BĚLÁ „B“  :  TJ SOKOL KRÁSNÉ POLE
Městský přebor – Mladší žáci

HŘISTĚ FK STARÁ BĚLÁ

 DUBEN 2019

Starobělské Čapí hnízdo. Existovalo jen chvíli. Za sokolovnou. Foto: Blanka Kolková

Petr Kutáč hodnotí letošní sezónu.

Starobělské pohledy
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Třešničkou na víkendovém tanečním dortu 
byla zlatá medaile v týmové soutěži do 21 let.

Ostravský klub se v početném startovním poli 
rozhodně neztratil a ziskem čtyř zlatých, dvou 
stříbrných a jedné bronzové medaile ukázal 
svou převahu. Zisk tolika medailí je ohromným 
úspěchem a jsme rádi, že TK Trend hrdě repre-
zentuje Ostravu, která vždy patřila ke kolébce 
latinskoamerického tancování. Velké poděko-
vání za předvedené výkony patří nejen taneč-
níkům, ale i celému realizačnímu týmu v čele 
s kapitánem Jaromírem Riedlem a hlavním 
trenérem LAT Jaroslavem Kučerou.

Marcela Šarmanová
Foto: Jiří Kühn

Tanečníci z Trendu opět zlatí

Čtyřnásobní mistři ČR družstev - TK Trend Ostrava.Mistři ČR v dospělé kategorii: George Eduard Sutu a Tereza Florová.

Tomáš Boldiš a Marie Glistová.

Obrovským úspěchem je mistrovský titul našich 
reprezentantů v dospělé kategorii. Pár mezi-
národního složení George Eduard Sutu – Tereza 
Florová ve velké konkurenci zvítězil. Jejich 
mistrovský titul je o to cennější, že Tereza 
coby dvojnásobná matka dokázala znovu zví-
tězit po několikaleté pauze, mistryní byla 
již v roce 2012. Do finále se rovněž poprvé 
probojoval talentovaný taneční pár Marián 
Michňa – Karolína Veselá (5. místo) a postup 
jen těsně unikl Marku Kypúsovi a jeho partnerce 
Jaroslavě Tietzové Sklenářové (7. místo). 

V kategoriích Do 21 let a Mládež se za TK Trend 
představily dva nadějné taneční páry, které 
rovněž dosáhly na příčky nejvyšší:

Marian Hlaváč – Tereza Maturová
Mistři ČR (Do 21 let), 2. místo (Mládež)

Tomáš Boldiš – Marie Glistová
2. místo (Do 21 let), 3. místo (Mládež)

Marian a Tereza jsou aktuálně druzí ve světo-
vém žebříčku a jedná se o jeden z nejtalento-
vanějších a neúspěšnějších párů českého 
tancování.  

Svou aktuální sílu v latinskoamerických tan-
cích potvrdil TK Trend také v nedělní soutěži 
družstev hlavní věkové kategorie, kde star-
tovalo sedmnáct týmů. Velkým úspěchem 
bylo, že se do finále protančila obě družstva 
ostravského klubu. Ani jedno se neztratilo a ta-
nečníci bojovali o příčky nejvyšší.  Družstvo B 
se umístilo na konečném 5. místě.

Nevídaným úspěchem je výhra všech taneč-
ních párů družstva A a zisk titulu s naprostou 
převahou. TK Trend se stal počtvrté v řadě 
za sebou mistrem ČR v družstvech v dospělé 
kategorii a řadí se mezi nejúspěšnější kluby 
této doby. Karolína Veselá a Marian Michňa.

Mistrovská forma a skvělé výsledky - to bylo únorové Mistrovství ČR v latinskoamerických tancích 
v podání párů Tanečního klubu Trend Ostrava. Nejprestižnější domácí soutěž se letos poprvé 
představila v novém formátu. Na sobotní klání tanečních párů navázal nedělní souboj osmičlenných 
tanečních týmů z celé republiky. A Trend byl hvězdou dvoudenního boje o přední příčky.  
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periodický tisk územního samosprávného celku

STAROBĚLSKÝ
ZPRAVODAJ

Vychází zdarma 11 x ročně.

Veselý, zábavný a plný skotačení. Takový byl v neděli 24.února dětský 
maškarní rej. Kolem 15.hodiny se začaly scházet rozmanité masky všeho 
druhu a netrvalo dlouho, tělocvična se zaplnila dětmi a dospělými. 
Přes počáteční ostych se děti rychle rozkoukaly a začaly se bavit. Tanec 
na oblíbené pecky střídaly různé hry a soutěže, které si připravila parta 
broučků. Nejsou to sice žádní profíci, ale to nevadí. Vše dělají pro radost 
dětem a svůj úkol zvládli na jedničku. Děkuji.

Nechybělo oblíbené kolo štěstí a tradiční tombola. Samozřejmostí byla 
i nabídka bohatého občerstvení. Program zpestřilo vystoupení břišních 
tanečnic ze Staré Vsi nad Ondřejnicí, kde v jedné části se k nim mohly 
přidat i děti. Ani po více jak čtyřech hodinách dovádění se mnohým ne-
chtělo domů, což svědčí o tom, že naše snaha není zbytečná. Ale vše má 
svůj konec, a tak i my se musíme rozloučit a těšit se na setkání na dalších 
akcích ASPV.

Děkuji všem, kteří se jakýmkoliv způsobem podíleli na hladkém průběhu 
reje. Poděkování patří i panu J. Mandrlovi za technické zajištění a spon-
zorům: 

 ■       ■ pan R. Krayzel    paní Y. Krejčíčková

 ■       ■ ■ paní J. Matýsková    Fa A-typ          kadeřnictví M. Matějová

 ■       ■ šití a opravy oděvů Libuše Kurucová    Starobělská pekárna

V krátkosti se zmíním i o Sokolském plese, který se v Sokolovně konal 
v sobotu 2.března od 19 hodin.

O zábavu se postarala hudba Klasax a vedla si dobře. I tady nechyběla 
pestrá nabídka občerstvení a bohatá tombola.

Ceny věnovali:

 ■       ■ firma Prantl Masný průmysl s.r.o.    autoservis Vávra Stará Bělá 

 květinářství Atlas Polanka         Starobělská pekárna  ■  ■  

 ■       ■      ■   pizzeria da Adriano    TK Arbrex Stará Bělá    pan V. Kolek 

 ■       ■  TJ Sokol Stará Bělá    Kiemari s.r.o. – p. Svěch, p. Kielorová       

 ■       ■ restaurace Sokolovna     pedikúra Dita Girgašová  

 ■  ■       ■      pan V. Vyskočil         pan V. Kontrik pan R. Dubina

Jsme za podporu moc vděčni, děkujeme.

Věřím, že se všichni návštěvníci jak maškarního, tak i sokolského plesu 
dobře bavili a zachovají nám přízeň i do dalších let.

Za ASPV Svatava Zezulková
foto: Tomáš Kolek

   fotky naleznete na: sokol-stara-bela.rajce.idnes.cz

Sokolské plesy se vydařily

Staroveské břišní tanečnice v akci.

                                                                  

Tanec se střídal s hrami a soutěžemi.

O sokolský maškarní se postaral tým broučků a berušek.


